
ondertitel



 Verbreding in de amateurkunsten

Zowel Creatief Schrijven 
als VI.BE heeft een verbre-
dingsoperatie achter de rug. 
Kunstenpunt droeg een deel 
van zijn werking over aan  
VI.BE, voordien Poppunt.  
VI.BE ondersteunt nu dus 
ook de professionele mu-
zikant en sector. Creatief 
Schrijven op haar beurt smolt 
samen met Jeugd & Poëzie 
en werkt nu ook voor kin-
deren en jongeren. Waa- 
rom was deze verbreding 
nodig? We vroegen het  
An Leenders (Creatief Schrij-
ven) en Luc Nowé (VI.BE), 
twee oud-strijders van de 
amateurkunsten die ‘hun’ 
kind doorheen deze operatie 
loodsen.

Luc Nowé: “Toen we begon-
nen, konden we nog makke-
lijk de opdeling maken tussen 

amateur en professional. On-
dertussen is het muziekland-
schap ongelofelijk veranderd. 
Een muzikant op zijn zolder-
kamer kan vandaag amateur 
zijn en morgen over de ganse 
wereld bekend zijn. In onze 
discipline zijn de grenzen tus-
sen amateur en professioneel 
en de grenzen tussen gen-
res vervaagd. Onze diensten 
groeiden mee, maar voor de 
buitenwereld was het niet 
altijd duidelijk waar aanklop-
pen. We wilden een one stop 
shop worden, één organisatie 
waarvan de tante, de oma, de 
vrienden van een muzikant 
weten: daar kan hij terecht 
met al zijn vragen. Dat wilde 
ik al toen ik Poppunt in 1998 
begon. De aanbeveling van 
de vernetwerkte bovenbouw 
twintig jaar later was de kans 
om dat ook te doen.”

An Leenders: “De fusie tussen 
Creatief Schrijven en Jeugd & 
Poezië kwam er vooral vanuit 
de noodzaak om in Vlaande-
ren een structureel aanbod te 
creëren voor kinderen en jon-
geren die willen leren schrij-
ven. Dat was de strijd van 
Jeugd & Poëzie maar als klei-
ne organisatie zaten zij vast 
binnen de vereisten van de 
jeugdsector. Creatief Schrij-
ven heeft nog altijd de han-
den vol met het aanbod voor 
volwassenen maar prioriteit 
ligt nu bij schrijfkansen voor 
kinderen en jongeren. Dus 
bundelen wij de krachten.”

Welke plannen hebben jullie 
voor de nieuwe doelgroe-
pen die jullie ondersteunen?

Luc Nowé: “We blijven wer-
ken aan kennis en informatie 

An Leenders (Creatief Schrijven) en Luc Nowé (VI.BE)
over verbreding in de amateurkunsten
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voedingsbodem van 
kunst en samenleving

De amateurkunstensector vaart in woelig water. De provinciale 
middelen werden overgeheveld, het Forum voor Amateurkunsten,  
steunpunt en belangenbehartiger van de sector, werd opgedoekt, 
de zenuwachtigheid over een nieuw decreet groeit. En boven en  
onder alles is er corona. Maar verandering is voor amateurkunsten- 
organisaties geen reden om in hun schulp te kruipen.
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voor de amateur en nu ook 
voor de professional voor alle 
genres van de niet-klassieke 
muziek. Daar komt de inter-
nationalisering bij – al zaten 
we voor de amateurs ook al 
op dat pad – door muzikan-
ten te helpen uitwisselen en 
ervaring opdoen, en door te 
werken aan beeldvorming 
en promotie op beurzen en 
showcase-festivals. We ken-
nen de behoeften van onze 
doelgroep: faire vergoe-
ding, een beter statuut, het 
speelveld vergroten, grenzen 
openbreken zodat ze uit de 
Vlaamse zakdoek geraken. 
Het ontbreekt ons wel aan 
cijfers om te tonen wat er in 
onze sector gebeurt. Dat on-
derzoek komt erbij.”

An Leenders: “Met verbre-
ding breidt inderdaad je 
netwerk uit, je haalt andere 
knowhow binnen in je orga-
nisatie. We werken aan een 
aanbod voor scholen om van 
daaruit kinderen te helpen 
doorstromen naar het vrije-
tijdsaanbod. We haken daar-
door nauwer in op lokale cul-
tuurcellen, op het onderwijs. 
Op de langere termijn dromen 

wij ervan om in zoveel moge-
lijk steden en gemeenten in-
spirerende schrijfplekken te 
creëren waar professionele 
auteurs met kinderen en jon-
geren aan het schrijven gaan 
en waar ook huiswerkbege-
leiding kan geboden worden. 
Een andere droom heeft te 
maken met het ontwikkelen 
van literaire games. Via ver-
schillende tools heel Vlaande-
ren aan het schrijven krijgen, 
dat is onze grote droom.”

Een andere uitdaging van de 
afgelopen beleidsperiode 
was het actieplan Talentont-
wikkeling. De middelen ver-
bleekten echter bij de ambi-
tie. Minister van Cultuur Jan 
Jambon wil dit nieuw leven 
inblazen en de middelen die
nu voorzien zijn voor de  
World Choir Games – het 
grootste amateurkorenevent 
ter wereld dat in 2021 geor-

ganiseerd wordt in Vlaande-
ren – ter beschikking stellen 
voor talentontwikkeling in 
de amateurkunsten.

An Leenders: “De minister 
moet vooral zorgen voor een 
goed kader. De Tour win je 
ook niet in je eentje op een 
bommafiets, die renners zijn 
omkaderd door een goed 
team. Wel, de amateurkunst- 
ensector is er al. Zorg ervoor 
dat die zich verder kan ont-
plooien en bekijk waar daar 
de grootste behoeften liggen. 
En die extra middelen? Een 
op de zes leerlingen spreekt 
thuis geen Nederlands. Om 
geletterdheid en creatief taal-
gebruik te stimuleren ligt een 
grote kans in een aanbod crea- 
tief schrijven voor kinderen en 
jongeren.”

Luc Nowé: “Talentontwikke-
ling, dat is zo’n modewoord, 
maar wat betekent dat voor 
onze sector? Ik noem dat 
– maar iedereen begint te 
huiveren als ik dat uitspreek 
– professionalisering. Dat wil 
niet zeggen dat je van een 
kunstenaar een zakenman 
maakt, wel dat je hem, op de 
ladder van lokaal naar inter-
nationaal, helpt te groeien en 

“De uitstraling van de kunsten begint 
bij ons. Van iedere kunstenaar en mu-
zikant die excelleert hebben de ama-
teurkunsten een stuk van de puzzel 
mee gelegd. Wij zijn de voedingsbodem 
van de kunsten” Luc Nowé

“De minister moet vooral zorgen voor 
een goed kader voor talentonwikke-
ling. De Tour win je ook niet in je een-
tje op een bommafiets” An Leenders
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deskundiger te worden, ongeacht het 
niveau waarop de artiest wil zitten. En 
bij elke stap zijn er begeleiding en on-
dersteuning door verschillende spe-
lers, van gemeentebesturen en lokale 
organisaties tot culturele centra en 
andere programmatoren. Talentont-
wikkeling is het ecosysteem om dat 
optimaal te begeleiden. Nee, niet ie-
dere muzikant moet een ster worden. 
Maar als iemand de goesting heeft om 
zich verder te ontplooien, moet hij die 
kans krijgen.”

In 2021 maken jullie plannen voor 
de volgende beleidsperiode van vijf 
jaar die start in januari 2022. Welke 
zijn de grootste uitdagingen? Kun-
nen jullie al een tipje van de sluier 
oplichten?

Luc Nowé: “We willen bestendigen 
wat we vandaag doen en wat er bijge-
komen is, verdiepen en uitbreiden om 
tot een niet-klassieke muzieksector te 
komen waar je als amateur en profes-
sional kan thuiskomen. Een ontmoe-
tingsplaats waar je de antwoorden 
vindt die je zoekt.”

An Leenders: “Je neemt me de 
woorden uit de mond, Luc. Wat bij 
ons leeft komt op hetzelfde neer: een 
inclusieve vrijhaven of een inclusief la-
boratorium zijn voor zoveel mogelijk 
mensen, van alle mogelijke doelgroe-
pen, om samen een inclusief schrijf-
landschap te vormen. Die openheid 
en dialoog, het betrekken van doel-
groepen die we nu moeilijker berei-
ken, dat zijn grote uitdagingen.”

Minister van Cultuur Jan Jambon 
heeft aangekondigd dat hij het 
Amateurkunstendecreet, het oudste 
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decreet in de cultuursector 
dat al dateert van 2000, wil 
actualiseren. Jullie waren er 
ongeveer van bij het begin 
bij. Wat is volgens jullie de 
grootste realisatie van dit 
decreet? Wat moet de mi-
nister zeker behouden, wat 
mag eruit? 

Luc Nowé: “De grootste rea-
lisatie is dat er vandaag negen 
organisaties staan met al hun 
diensten op maat. Negen or-
ganisaties die op het vlak van 
professionalisering en inno-

vatie een ganse weg hebben 
afgelegd. Ik heb de amateur-
kunsten zien evolueren van 
een sector met eeuwenoude 
tradities naar een heel be-
weeglijke sector die zich kan 
aanpassen aan de samenle-
ving van vandaag. Ook omdat 
we elkaar de afgelopen jaren 
ongelofelijk aangestoken en 

geïnspireerd hebben. Zoals ik 
altijd zeg tegen muzikanten: 
je kan niet alles zelf uitvinden, 
maar als je pikt van een ander, 
pik dan goed. (lacht)”

An Leenders: “De sector is 
inderdaad sterk geprofessio-
naliseerd en hoe verschillend 
de amateurkunstenorganisa- 
ties ook zijn, we zijn alle ne-
gen altijd voor die sector 
blijven gaan. We hebben ook 
serieuze internationale net-
werken uitgebouwd waarin 
we niet alleen verankerd zijn, 
maar ook een voortrekkersrol 
spelen.”

Luc Nowé: “De uitstraling 
van de kunsten begint van-
daag bij de amateurkunsten, 
het gebeurt bij ons. Gene 
zever! Van iedere kunste-
naar en muzikant die excel-
leert hebben wij een stuk 
van de puzzel mee gelegd, 
op verschillende niveaus. 
Wij zijn trouwens ook een 
puzzelstuk van het sociaal- 
cultureel werk, want we ma-
ken ook maatschappelijk het 
verschil. Wij zijn de voedings-
bodem van de kunsten, punt. 
Daar moet het beleid alles 
aan vasthangen.”

An Leenders: “Het huidige 
decreet is een hefboom en 
geen slagboom. Binnen dat 
decreet krijgen wij veel vrij-
heid om ons eigen beleid te 
voeren en te zien hoe wij als 
organisatie de behoeften van 
een doelgroep invullen. Ik 

hoop dat die vrijheid overeind 
blijft in een nieuw decreet.”

Luc Nowé: “Je voelt dat er de 
afgelopen jaren een nieuwe 
wind blies in alle organisaties. 
Vandaag kunnen de amateur-
kunsten nog meer een rol van 
betekenis hebben in het bre-
dere cultuurveld. Het zou spij-
tig zijn als we deze dynamiek 
verliezen door een decreets-
wijziging. We moeten blijven 
waken over een gezond ama-
teurkunstenlandschap waar 
mensen in hun tempo, met 
of zonder ambitie, in kunnen 
stappen om hun geliefde 
kunstvorm te ontwikkelen en 
uit te oefenen.”

“Techno vanop een stoel? 
Dat is het niet, hé”

Onlinelessen, brieven schrij-
ven, streamingconcerten, 
drive-inoptredens: het co-
ronavirus dreef niet alleen 
de temperatuur op, maar 
ook de creativiteit. Hoe heb-
ben Creatief Schrijven en  
VI.BE de lockdown beleefd?

An Leenders: “Wij hebben 
snel geschakeld om onze les-
sen online te laten plaatsvin-
den en onze docenten daarin 
op te leiden. Ik ben trots op 
hoe mijn team de draai heeft 
gemaakt. We hebben ge-
merkt dat mensen meer in de 
pen geklommen zijn, ook om 

“Je voelt dat er de 
afgelopen jaren 
een nieuwe wind 
blies in alle orga-
nisaties. Het zou 
spijtig zijn als 
we deze dynamiek 
verliezen door 
een decreetswij-
ziging” Luc Nowé
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te ventileren wat die crisis met hen deed. 
Die teksten postten ze op ons kansenplat-
form azertyfactor.be. We zien ook meer in-
teresse in ons aanbod. De helende kracht 
van kunst is ons echt opgevallen. Mensen 
gaan op zoek naar schoonheid, naar troost 
en daar spelen kunstenaars een belangrijke 
rol in. Houvast bieden, zekerheid, verbin-
ding. De minister zal dit hopelijk erkennen 
en honoreren voor de sector.”

Luc Nowé: “Ik zie vooral een enorme soli-
dariteit tussen diverse spelers in deze zwaar 
getroffen sector en dat vind ik hoopgevend. 
Dat kan in de toekomst leiden tot nieuwe 
coalities en nieuwe vormen van werken. De 
nood is enorm maar de creativiteit ook. Je 
wordt verplicht om anders te denken. Bij 
onze muzikanten zie ik een enorm gemis om 
samen te musiceren, bij het publiek het ge-
mis van de ontmoeting op al die concerten 
en festivals die ons land rijk is. Je ervaart 
hoe muziek verbindt.”

De coronacrisis dreigt kwalijke gevolgen 
te hebben voor de amateurkunstensector. 
Welke zijn de grootste zorgen voor 2021 
en daarna? 

Luc Nowé: “Op 13 maart is de muzieksector 
stilgevallen. En met social distancing zijn wij 
de laatste om weer open te gaan. Mensen 
op een concert bijeenbrengen, zal dat ooit 
weer zijn zoals voorheen? Een technocon-
cert volgen vanop een stoel? Ja, mannekes, 
dat is het niet, hé. We hebben meegewerkt 
aan een charter tussen programmatoren 
en artiesten zodat ze niet annuleren maar 
verplaatsen. Maar zo schuift alles op. Het 
wordt drummen voor een plek op het po-
dium. Vooral jonge artiesten zullen het 
moeilijk krijgen. En het gaat niet alleen over 
de muzikanten, het is een hele ketting van 
mensen die in de problemen komt wanneer 
alles stilvalt.”

An Leenders: “Voor debutanten die nu hun  
debuut gingen uitgeven merken we dat uitge-
vers op de rem gaan staan. De Boekenbeurs 
komt er niet, het team van Boek.be is op straat 
gezet, uitgeverij Polis is afgestoten. Er beweegt 
veel in het boekenvak en de onzekerheid blijft. 
Wat kan er in het najaar? Kunnen we volgend 
jaar een nieuwe Schrijfdag organiseren?”

Meer lezen? Op pagina 14 laten we in ‘Corona-
creativiteit? Check!’ enkele meesters in corona- 
creativiteit aan het woord. Hoe gingen zij om 
met de lockdown?
 

In oktober 2020 publiceren de negen 
amateurkunstenorganisaties samen met 
OP/TIL en De Federatie de resultaten van 
een grootschalig bevolkingsonderzoek 
naar amateurkunsten in Vlaanderen, uit-
gevoerd door onderzoekers van UGent. 
Dit onderzoek is het vervolg op “Ama-
teurkunsten in beeld gebracht” uit 2009 
en werd opgestart door het Forum voor 
Amateurkunsten, de rechtsvoorganger 
van OP/TIL. 

Luc Nowé over An Leenders
“Ik ken An als een gepassioneerde ma-
dam die met veel liefde werkt voor wie 
schrijft of wil schrijven. Ik waardeer haar 
vooral om haar visie op hoe een ama-
teurkunstenorganisatie er vandaag moet 
uitzien, met frisse ideeën om de schrijver 
op zijn zolderkamertje te bereiken.”

An Leenders over Luc Nowé
“Luc gaat door het vuur voor wat eerst 
Poppunt was en nu VI.BE. Dat hij zijn 
eigen instrumenten verkocht heeft om 
geld bijeen te sprokkelen voor Poppunt 
toont dat zijn hart en ziel kloppen voor 
de muzieksector. Hij is een baanbreker 
en een inspirator.”


